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Voorjaar  

Biodiversiteit is zoals we afspraken 

tijdens een van de vorige KMZ 

bestuursvergaderingen het onderwerp 

van deze krant. 

Maar ik had er eerst erg weinig 

vertrouwen in dat we genoeg kopij 

zouden ontvangen maar toen kwam er 

een zeer lezenswaardige stuk (een 

winterwandeling wordt een speurtocht) 

van de KNNV compleet met mooie 

plantjesplaatjes en een complete 

inventarisatielijst. Het resultaat weer van 

de inzet van een aantal gedreven 

mensen die daar een middag in 

gestoken hebben zodat we kunnen zien 

dat er in de Zaanstreek op een aantal 

plekken mooie dingen te zien zijn. Je 

moet er wel natuurlijk oog voor hebben 

en naar toe gaan, maar toch, het is er 

en het draagt bij aan de diversiteit. Niet 

alleen maar gewoon diverse 

straatstenen, kademuren en stenen 

gebouwen maar ook het zeer 

noodzakelijke groen. Hoe klein ook. 

 

Ik verheug me al weer op de komst van 

de eerste vroegelingen op een 

schaduwrijke plek nabij mijn ouderlijk 

huis in het wooncomplex Lambert 

Melisz in Westzaan.  

Het is een zoutminnend plantje dat je 

ook massaal ziet verschijnen langs 

bijvoorbeeld de bermen van de 

Provinciale weg. Vlak tegen de zwarte 

rand asfalt vallen de plantjes nog niet zo 

snel op maar als al die kleine witte 

bloemetjes verschijnen is het net of er 

een ledlampjesketting langs is 

neergelegd.  

Er is in de winter weer flink zout 

gestrooid of de stoep is opgehoogd met 

zeezand en dan komt zij als eerste 

voorjaarsaankondiger heel klein en 

fragiel boven het straatje uitgepiept. Met 

een heel klein wit bloemetje met een 

geel hartje. Een soort van madeliefje 

maar dan zeker de helft zo klein. Zo lief. 

Onderdeel van de biodiversiteit. 

Belangrijk voor kleine vroege vliegjes, 

bijtjes en weet ik veel. Deze reus geniet 

er van samen met vader en moeder. We 

verkneukelen ons er nu al op. Kijken, 

moeder gezeten op haar rollator of ze al 

opkomen. Ja, ja nog even geduld. 

 

Ook vinden jullie in deze krant de 

oproepen van Water Natuurlijk en 

Groen en Water en Land, partijen die 

zich weer verkiesbaar stellen voor de 

aankomende Waterschapsverkiezingen 

op 20 maart aanstaande. Ons kantoor is 

die dag onderbevrouwd want het 

stembureau moet draaien. Gewoon wel 

even gaan kiezen hoor. We geven hier 

geen advies - maar ga - en zorg er voor 

dat er voor onze droge voeten weer een 

aantal capabele mensen het 

waterschap gaan besturen en niet 

alleen de boeren in het Noord-

Hollandse het voor het zeggen krijgen. 

 

Uiteraard hebben we hierbij de 

aankondiging van onze Bomenkennis-

cursus die in maart weer van start gaat. 

U kunt zich aanmelden bij KMZ per 

telefoon of via de mail. We hebben 

plaats voor 20 personen. Maar ook nog 

een tweetal artikelen over Schiphol, en 

onze vertegenwoordiging in de 

Omgevingsraad Schiphol (ORS) 

waarvoor we weer een beroep op al 

onze bekenden gaan doen om ons 

daarin weer te steunen. We willen een 

grotere achterban meenemen dan 

vorige keer.  

Verder is er een informatief stuk van de 

Fietsersbond en op de achterzijde weer 

een prachtige boom, de lijsterbes. 

Mooie lezenswaardige artikelen en een 

voorblad waar weer met veel bezieling 

aan gewerkt is. Tot volgende keer maar 

weer.. 

Rita Melk 

 

ZNMK 

Redactieadres en abonnementen-

administratie: ZNMK, Kleine Tocht 4a 

1507 CB Zaandam 

Telefoon: 6353580 of 6212153 

E-mail: kmz@dds.nl  

Website: www.kmz1971.nl 

Abonnementsprijs € 6,- per jaar. 

Abonnement samen met 

lidmaatschap KMZ €15,- per jaar.  

Bankrekening 

NL62INGB0002368420 

 

Milieumeldingen 
Voor milieumeldingen kunt u bellen: 

• Gemeente Zaanstad: 14 075 

• Omgevingsdienst 

Noordzeekanaalgebied 0800 – 

1636 (24/7). Ook kunt u op hun 

site, www.odnzkg.nl, een 

klachtenformulier invullen. 

• Bewoners Aanspreekpunt Schiphol 

(BAS): 020 - 6015555 of 

www.bezoekbas.nl 

 

COLOFON 

De Zaanse Natuur- en Milieukrant is 

een uitgave van het Zaans Natuur- en 

Milieu Overleg (ZNMO). De krant 

verschijnt vier maal per jaar. De 

inhoud van de artikelen geeft niet 

noodzakelijkerwijs de visie van de 

redactie weer. 

In Zaanstad bestaan diverse 

organisaties die zich (ook) inzetten 

voor natuur en milieu. Het ZNMO zorgt 

er voor dat deze afzonderlijke 

organisaties van elkaars activiteiten op 

de hoogte blijven, door periodiek 

overleg en door de uitgave van deze 

Zaanse Natuur- en Milieukrant. Ook 

treedt het ZNMO in voorkomende 

gevallen naar buiten met een 

gezamenlijk standpunt over een 

bepaalde kwestie. 

Lidorganisaties ZNMO 

 Kontakt Milieubeheer Zaanstreek 

6353580 kmz@dds.nl 

 Fietsersbond afd. Zaanstreek 

6176250 sonjapuhl@hotmail.com 

 KNNV Zaanstreek 

secretaris@zaanstreek.knnv.nl 

 Belangengroep Nauerna en 

Hart voor Stad 

6871905, j.h.lalk@planet.nl 

 Hengelsport Vereniging Zaanstreek 

6310183, jcldejong@upcmail.nl 

 Milieudefensie Zaanstreek  

06-48363237 

zaanstreek@milieudefensie.nl 

 OBW Ongeschonden Behoud 

Westzijderveld, 075-6167192 

obwsecretariaat@upcmail.nl 

 Open Polders Assendelft 6176622 

openpoldersassendelft@hetnet.nl 

 Staatsbosbeheer Veenweiden 

(Zaanstreek) 6282628 

d.ofman@staatsbosbeheer.nl 

 Vogelbeschermingswacht 

“Zaanstreek” 

www.vogelwachtzaanstreek.nl 

 Wild Beheer Eenheid Zaanstreek 

06-24239997 

wbezaanstreek@xs4all.nl 

 Zaans Natuur en Milieu Centrum 

6312020 info@zaansnatuuren 

milieucentrum.nl 

 Zaanse Energie Koöperatie  

06-33800429  

info@zaanse-energie.nl 

Redactie: Loek Vlaanderen, Rita Melk, 

Elsa Loosjes, Gerrit Jan van der 

Schoor (vormgeving). 

Aan dit nummer werkten verder mee: 

Thecla Graas, Gerard Jägers, Kees 

Keijzer, Sonja Puhl, Ton Smit, 

Hanneke Tonkens, Rein Wasscher, 

Cor Wouda 

Deadline volgende krant: 17 april 2019 
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KONTAKT MILIEUBEHEER ZAANSTREEK 

KMZ is in 1971 opgericht. De vereniging heeft tot doel het welzijn te bevorderen door te waken voor  

milieuaantasting en door het milieubeheer in de Zaanstreek te activeren. Dit geldt in de ruimste zin van het  

woord. KMZ zet zich in voor tegen uitbreiding van Schiphol, voor verstandige ontwikkeling van het  

Noordzeekanaalgebied, voor beperking van de automobiliteit en behoud van het restant Zaanse  

veenweidegebieden. KMZ werkt zo veel mogelijk in samenwerking met verwante organisaties. 

 

 

Bomenkennis cursus  
woensdag 10 en 17 april 2019 

met zaterdag 11 mei 2019 
een bomenexcursie 

 in het Wilhelminapark  
te Wormerveer 

 

Kontakt Milieubeheer Zaanstreek organiseert in 
april - bij voldoende belangstelling (max. 20 
cursisten) - een cursus van twee avonden 
algemene bomenkennis. Met aansluitend op 11 
mei een excursie over de bomen van het 
Wilhelminapark in Wormerveer.  
Er komt geen specifieke soortenkennis aan de 
orde. 

Wanneer, hoe laat en waar: 
 Op woensdag 10 april en woensdag 17 april 

a.s. vanaf 20.00 uur tot 22.00 uur in de 
oefenruimte van:  
Slagwerkgroep De Saen,  
Weefhuispad 5, 1544 BB Zaandijk. 

Excursie: 
 Op zaterdag 11 mei vanaf 13.30 uur tot 15.30 

uur in: 
Het Wilhelminapark,  
Wandelweg 53, 1521 AB Wormerveer. 

Opgeven:  
 Telefonisch op woensdag tussen 10 en 15 uur 

op 075 – 635 35 80 of  
 Per e-mail: kmz@dds.nl 

Kosten:   
 Totaal € 20,-- voor twee avonden, een 

excursie, cursusmap met documentatie en 
natuurlijk koffie of thee en tévens 1 jaar 
lidmaatschap van Kontakt Milieubeheer 
Zaanstreek.  

Cursusgeld a.u.b. vooraf over maken op 
IBANummer: NL62INGB0002368420 van  
Kontakt Milieubeheer Zaanstreek  
o.v.v. Bomencursus 2019 

 
 

De groene doe agenda  
 

Vrijdag 22 februari Korstmossenavond KNNV 

19.30 uur, Natuurmuseum, Thijssestraat 1 Z’dam 

Vrijdag 8 maart Lezing akkerranden KNNV 

19.30 uur, Natuurmuseum, Thijssestraat 1 Z’dam 

Zondag 10 maart Veldwerkdag OBW 

Verzamelen om 9:15 uur molen De Schoolmeester 

Woensdag 13 maart Zaans Natuur Overleg  

19.45 uur Weefhuispad 5, Zaandijk 

Vrijdag 15 maart NL Doet dag Kalverpolder 

9.30-14.00 Kalverringdijk 32 te Zaandam 

Opgave via www.nldoet.nl (postcode 1509BT) 

Zaterdag 6 april Skoon Skip – OBW 

Verzamelen om 9:15 uur molen De Schoolmeester 

Vrijwilligers voor natuurwerk 

Kalverpolder 

Stichting Kalverpolder organiseert iedere dinsdag een 

werkdag van 9.00 tot 14.30 uur, verzamelplek is 

Kalverringdijk 32 te Zaandam. 

Kooiakkers  

KNNV werkgroep Kooiakkers organiseert werkdagen 

elke eerste zaterdag van de maand van 9.30 tot 14.00 

uur. Bij: Leeghwaterweg 200 m voor de Ringdijk 

Wijdewormer.  

Oostzanerveld door Vogelwacht Zaanstreek op 

zaterdag 9 maart. Aanvang 9.15 bij het Zaans Hoekje, 

Watering 1 te Zaandam 

 

Wakkergevlogen 
 

Ik ben alweer wakkergevlogen 
nee niet door de roep van een haan 

want die heb je hier veel in Westzaan 
Ik ben al weer wakkergevlogen 

door een Boeing van de Polderbaan 
 

                       Hanneke Tonkens 

 

mailto:kmz@dds.nl


4   

 Feitendag over Schiphol  
 

De Omgevingsraad 

Schiphol heeft op 26 

november j.l. een 

Feitendag over Schiphol 

in Hoofddorp 

georganiseerd. Hier 

kom ik niet vaak, dus 

toen ik aankwam was ik 

meteen 

gedesoriënteerd. Het 

leek La Défense, de 

bekende zakenwijk met 

zijn wolkenkrabbers in 

Parijs, wel. Geen idee 

welke kant ik op moest 

voor het Foxtheater, 

van voorbijgangers 

kreeg ik te horen dat ik 

naar het theater moest, 

maar ze bedoelden de 

plaatselijke 

schouwburg, en ze 

stuurden me de 

verkeerde kant op. Na 

veel omzwervingen 

belandde ik in een 

gebouw, vlakbij het 

station, met een groot 

theater dat eigenlijk een 

reisorganisatie bleek te 

zijn, vooral voor 

vliegreizen. Het was er 

ruim en mondain dus ik 

denk dat er goed geld 

wordt verdiend.  

 

Wat kregen we te horen? Vier 

deskundigen lieten hun licht schijnen 

over de vraag: is substitutie mogelijk 

van vliegtuig door trein? Het antwoord 

was duidelijk: ja, en vooral op de vraag: 

is substitutie noodzakelijk? kwam een 

volmondig ja. Waarom? 

 

Daarover waren allen het eens; 

Vanwege de enorme CO2 uitstoot 

alleen al, de vliegtuigindustrie neemt 26 

procent van de CO2-uitstoot van 

Nederland voor zijn rekening. ( bron: 

rapport van onderzoeksbedrijf DEC). 

 

De feiten dus. Twee inleidingen geef ik 

kort weer. 

Barth Donner kreeg als eerste het 

woord. Een vliegtuig stoot evenveel 

CO2 uit als een miljoen vrachtwagens. 

Is substitutie door treinverkeer mogelijk 

voor vliegverkeer? Het vliegverkeer in 

Nederland ziet er als volgt uit: zoals 

bekend worden er nu jaarlijks ongeveer 

500.000 vluchten geteld in Nederland. 

178.000 daarvan zijn vluchten binnen 

de 750 km. En dat is de afstand waarop 

een treinreis het qua snelheid wint van 

het vliegtuig. En reizigers kijken vooral 

naar de snelheid als ze moeten 

beslissen wat te boeken: trein of 

vliegtuig. Düsseldorf, Berlijn, Londen, 

Parijs, om er een paar te noemen, 

allemaal sneller met de trein.  

 

Dus het substitutiebeleid zou op deze 

afstanden gericht moeten zijn. Het zou 

lukken als we er voor kiezen om de HSL 

ook echt HSL te maken, wat 

grotendeels in Nederland nog niet lukt. 

En logistiek treinreizen beter te maken. 

Dan is er nog een fix prijsverschil, maar 

deels is dat perceptie en zo is het in de 

praktijk op kortere afstanden niet 

duurder om de trein te nemen.  

 

Een vliegtuig stoot per kilometer ook 

meer CO2 uit op korte vluchten dan op 

langere. Dus het levert veel op aan 

Co2-besparing.  

Maar als je de kortere 

vluchten schrapt, gaat 

Schiphol kiezen voor 

meer lange vluchten om 

de “ruimte” die dan vrij 

komt op te vullen. Dus 

alleen de maatregelen 

om het spoor te 

verbeteren, zullen niet 

helpen. Hieruit maak ik 

op dat de overheid het 

vliegverkeer aan 

banden moet leggen, 

zorgen voor een 

maximum, en dit ook 

handhaven.  

De volgende inleider, 

Paul Peters, begon zijn 

verhaal met de 

volgende feiten: In 

Zwitserland is er al 100 

jaar een spoorlijn 

zonder CO2 emissie. 

Gemiddeld stoot een 

treinreiziger 7 keer 

minder CO2 uit dan 

iemand die het vliegtuig 

neemt. Als je én 

investeert in het spoor, 

én zorgt voor een 

snellere dienstregeling, 

én op kerosine 

belasting gaat heffen, 

gaat de trein het winnen 

van het vliegtuig, weer 

op die bekende afstand: 

onder de 750 km.  

Er is op dit moment geen technologie 

beschikbaar om elektrisch te vliegen, 

het opladen van een vliegtuig kan niet, 

de batterij moet zo groot zijn als een 

derde van het vliegtuig.  

En dan nog het zogenaamde 

economisch belang van vliegen, de 

werkgelegenheid en onze economie. 

Als je de schade van het vliegen aan 

het milieu als schadepost ook werkelijk 

meerekent, dan is Schiphol niet van 

economisch belang maar juist een 

enorme verliespost. Denk bijvoorbeeld 

alleen al aan de kosten voor het 

noodzakelijk ophogen van de dijken 

vanwege het stijgen van de zeespiegel.  

Dan hebben we het nog niet eens over 

de grote delen van het land waar je niet 

meer kan bouwen vanwege de 

geluidsoverlast.  Nou, goed nieuws dus 

wat ik daar hoorde in Hoofddorp Het 

kan, die substitutie.  

 

                                 Hanneke Tonkens
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 De ontwikkeling van Schiphol de komende 10 jaar  
 
Schiphol en de luchtvaart 
denken aan een bescheiden 
groei van Schiphol. 1,8% groei 
per jaar wordt genoemd. Dat 
betekent een groei van 
500.000 vliegbewegingen per 
jaar zoals dit jaar naar 600.000 
over 11 jaar. Er is nu een 
voorlopige raming van Schiphol 
die mikt op 540.000 
vliegbewegingen in 2030. De 
bewonersorganisaties in de 
Omgevingsraad Schiphol 
(ORS) en veel andere 
organisaties denken dat 
500.000 wel genoeg is. Er 
gaan ook veel stemmen op 
voor krimp. 
 
We zijn gewend aan groei, 
maar toch is gelijk blijven niet zo’n 
gekke gedachte. Schiphol is enorm 
gegroeid door goedkope 
vakantievluchten, terwijl de afspraak 
was selectief met de ruimte om te gaan. 
De bedoeling van Schiphol is een 
netwerkfunctie te vervullen. Dat is ook 
waar de KLM op gericht is; 
intercontinentale verbindingen. De 
goedkope vakantievluchten drukken de 
KLM voor een deel weg, evenals 
vrachtvluchten die relatief veel 
werkgelegenheid bieden. 
 
Die goedkope vakantievluchten 
concurreren ook op een oneerlijke 
manier met andere vormen van 
openbaar vervoer. Bij de trein moet wel 
btw betaald worden en zitten er wel 
belastingen op het energiegebruik en 
wordt wel voor de veroorzaakte CO2-
uitstoot betaald. 
 
Het is hard gegaan het laatste jaar. 
Door de activiteiten rond Lelystad is de 
aandacht voor de hinder van 
vliegverkeer weer hoog op de agenda 
gekomen. Daar komt bij dat Schiphol dit 
jaar een recordaantal klachten krijgt. 
Dat komt voor een belangrijk deel door 
het maar lukraak vliegen in de periode 
toen de Polderbaan een paar weken 
dicht was. Er is dit jaar een rapport van 
de GGD Kennemerland verschenen 
waarin gerapporteerd wordt dat de 
slaapverstoring door nachtvluchten 
ernstigere vormen aanneemt dan eerder 
gedacht. Dit jaar is er ook een rapport 
verschenen waaruit blijkt dat het 
ingewikkelde banenstelsel van Schiphol 
qua veiligheid wel ongeveer aan de 
grens zit met 500.00 vliegbewegingen. 
Door het RIVM is een langdurige studie 
gestart naar het effect van ultrafijnstof 
op de gezondheid van mensen rond de 
luchthaven. Ook wordt er steeds meer 
verwacht dat de luchtvaart gaat 

meedoen aan het verkleinen van het 
klimaatprobleem. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vliegen 
is slecht 
voor de 
gezond-
heid 
 
 

In dat licht heeft de minister die over 
Schiphol gaat, gevraagd een 
maatschappelijke consultatie te houden, 
vooruitlopend op besluiten die er 
genomen moeten worden over enerzijds 
het nieuwe handhavingsstelsel (de 
Aldersafspraken) en de kwestie wonen-
vliegen. Daar wordt onder andere met 
hulp van internet druk gebruik van 
gemaakt. Ook zijn er 
huiskamerbijeenkomsten met onder 
andere de heren Benschop (CEO van 
Schiphol) en Alders (voorzitter van de 
ORS). De ORS moet de minister 
adviezen geven. Voor de 
Aldersafspraken is een Milieu Effect 
Rapportage (MER)nodig. Het lukt 
Schiphol echter al een paar jaar niet er 
een te produceren die de toets van de 
kritiek kan doorstaan. Nu wordt 
verwacht dat er eerst onderhandeld 
wordt voordat de MER afgemaakt wordt. 
 
Er is een enorme bouwopgave in de 
Metropool Regio Amsterdam (MRA). Er 
moeten 300.000 woningen bij komen. 
De bewonersvertegenwoordigers 
erkennen die behoefte wel, maar ze 
vinden dat die woningen niet in door 

luchtvaart-gehinderde 
gebieden moeten worden 
gebouwd. Hier is een grote 
controverse met de 
wethouders in de 
Omgevingsraad. Die vinden 
dat er ook in gehinderde 
gebieden gebouwd moet 
kunnen worden. Ze denken dat 
de hinder geen rol meer speelt 
als je een handtekening op je 
koopcontract van je nieuwe 
huis zet waarin staat dat je 
weet dat je hinder van Schiphol 
gaat krijgen. 
 
Mooi is dat het onderwerp 
vliegveld in zee weer bekeken 
wordt. Voor de komende 10 à 
20 jaar zal ons dat echter niet 

helpen. We moeten dus nu zorgen dat 
de Schiphol niet boven de 500.000 
vliegbewegingen groeit en zich inzet op 
de kerntaken van de luchthaven en 
maximaal de KLM faciliteert. 
 
Dit artikel is begin december 
geschreven. De ontwikkelingen gaan zo 
snel dat ik niet uitsluit dat er tegen de 
tijd dat u dit leest alweer één en ander 
veranderd is. Wat blijft is dat de 
ontwikkelingen goed gevolgd blijven 
worden vanuit bewonersperspectief. De 
zorgen over het aantal nachtvluchten, 
over de startprocedures en over de 
routes voor opstijgen als de Polderbaan 
gesloten is, blijven.  
Daarom reken ik op u als we weer een 
bewonersvertegenwoordiging in de 
Omgevingsraad willen krijgen voor 
Halfweg, Zwanenburg, Haarlemmerliede 
en Spaarndam. 
 
Gerard Jägers 
Clustervertegenwoordiger in de 
Omgevingsraad Schiphol namens 
Polderbaan buitengebied 
Kiesman voor Spaarndam
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 Verkiezingen bewonersvertegenwoordigers ORS  
 

Om te participeren in de 

Omgevingsraad Schiphol (ORS) heeft u 

in 2014 onze oproep om ons als 

afgevaardigde te steunen positief 

beantwoord. Er zijn dus al weer vier 

jaren voorbij gegaan. Om de stem van 

de Zaanstreek ook nu nog in de ORS te 

laten blijven klinken, doen we hierbij 

weer een beroep op u om ons weer te 

steunen. 

We zijn overtuigd van het belang voor 

de Zaanse bewoners dat we meepraten. 

Binnen de ORS worden zowel 

bewoners van het binnen- als van het 

buitengebied dat zich rond iedere start- 

en landingsbaan bevindt 

vertegenwoordigd door hun 

bewonersvertegenwoordigers.  

Er wordt door het houden van deze 

verkiezingen dus invulling gegeven aan 

de vertegenwoordiging van 

omwonenden van Schiphol.  

Door het kiezen van een 

bewonersvertegenwoordiger wordt een  

directe relatie met de achterban 

gerealiseerd. We moeten weer zorgen 

dat de registratie van onze organisatie 

KMZ weer voldoet aan de eis die is 

gesteld aan de deelname aan de ORS. 

Het houdt dus in dat we weer minimaal 

door 100 leden moeten worden 

gesteund. Het gaat erom dat u aan 

onze mailbox kmz@dds.nl uw zgn. 

NAW gegevens doorgeeft, en naast 

naam, adres en woonplaats uw 

telefoonnummer of mailadres met in de 

met in de onderwerp balk 

‘Schipholsteun’.  

 

Vorige keer (2014) is ons door de 

organisatie van de ORS verzocht alle 

gegevens aan hen door te geven zodat 

zij e.e.a. konden controleren. Wij 

hebben toen, uitgeprint, wel namen en 

adressen doorgeven maar geen 

telefoonnummers en mailadressen 

daarbij, want wij vonden het toen in het 

kader van privacy niet verstandig om 

deze gegevens door te sturen. Wij zijn 

van plan dezelfde strategie wederom te 

hanteren. We weten nu alleen nog niet 

hoe we de gegevens moeten 

aanleveren, maar krijgen daar zeker 

nog bericht over. Een voordeel is dat 

door deze opgave voor de ORS 

duidelijk te zien wie precies de 

achterban vormt van de 

bewonersvertegenwoordigers. Dus wie 

aangesloten is bij KMZ. 

KMZ heeft als standpunt dat verdere 

groei van Schiphol uitgesloten is en dat 

er ingezet moet worden op minder 

vliegbewegingen, dat er grenzen zijn 

aan de overlast en het gevaar voor de 

om- en onderwonenden.  

Dat de eerdere afspraken die rond 

Schiphol zijn gemaakt onverwijld 

uitgevoerd moeten worden. We maken 

ze niet voor niets. 

 

Dus: STEUN ONS wederom. We willen 
boven de 128 van vorige keer uitkomen.

 

 Waterschapsverkiezingen 20 maart 2019  
 

Net als in heel ons land betalen wij als 

inwoners van Noord-Holland 

waterschapsbelasting. Dat wordt door 

ons waterschap het 

Hoogheemraadschap Hollands 

Noorderkwartier (HHNK) gebruikt voor 

onder meer het regionaal waterbeheer. 

Goed waterbeheer is onmisbaar om in 

Nederland, dat voor een groot deel 

onder de zeespiegel ligt,  

te kunnen wonen. 

Het Hoogheemraadschap 

 Hollands Noorderkwartier  

(HHNK) is een waterschap dat  

ontstaan is in 2003. Toen werden de 

volgende hoogheemraadschappen 

samengevoegd: het Hoogheemraad-

schap van Uitwaterende Sluizen in 

Hollands Noorderkwartier en een vijftal 

inliggende waterschappen; Het Lange 

Rond, Hollands Kroon, De Waterlanden, 

Groot-Geestmerambacht en 

Waterschap Westfriesland. 

Op veel verschillende terreinen hebben 

de hoogheemraadschappen invloed 

zoals op het gebied van natuur, 

recreatie, veiligheid, gezondheid, 

landbouw en ruimtelijke ordening.  

Door te stemmen hebben inwoners 

direct invloed bij de keuzes die het 

waterschapsbestuur maakt.  

Juist in de aanstaande decennia met de 

dreiging van zeespiegelstijging en 

klimaatverandering moeten de 

waterschappen het hoofd bieden aan 

veel van deze vraagstukken.  

 

 

 

 

 

 

Een gedegen besluitvorming met een 

breed maatschappelijk draagvlak is dan 

ook van groot belang. 

Veilige en stabiele dijken die op hoogte 

zijn, voldoende sterk en doelmatig 

aangelegd, dus. Er bestaan geen 

politiek gekleurde of gelovige dijken, 

alleen veilige dijken die voldoende op 

hoogte zijn en gehouden worden. Het 

hoogheemraadschap moet daarvoor 

zorgen. Het waterschap is daarvoor de 

aangewezen uitvoeringsorganisatie. 

Droge voeten en schoon water is voor 

elke Noord-Hollander belangrijk. Het 

waterschap zorgt daarbij voor de 

belangen van alle gebieden binnen 

Noord-Holland. Er zal verschil zijn 

tussen de oplossingen die het aanwendt 

in agrarisch gebied, in de stad en in de 

natuurgebieden van onze provincie. Het 

waterschap probeert al deze belangen 

te laten meewegen. Voor een gedegen 

 waterbeheer moet het 

hoogheemraadschap 

daarom samenwerken 

met vele andere partijen 

in het veld.  

De waterschapsbelastingen zijn geld 

van ons allemaal en daarmee moet er 

goed gewogen en doelmatig omgaan 

worden. Dat houdt in: voor allen een 

passende en redelijke 

waterschapsbelasting maar daarin ook 

een kwijtscheldingsbeleid voor 

minderdraagkrachtigen onder ons. 

De waterschapsverkiezingen worden 

om de 4 jaar gehouden in combinatie 

met de verkiezingen voor de Provinciale 

Staten.  

De volgende waterschapsverkiezingen 

vinden plaats op 20 maart 2019.  

Ga stemmen!
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 Water Natuurlijk  
 

Water Natuurlijk is de waterschapspartij 

die het dichtst staat bij wat KMZ 

belangrijk vindt. De partij is ooit o.a. 

door de milieufederaties opgericht, met 

die van Noord-Holland als een van de 

centrale organisatoren. De partij vindt 

het behoud en herstel van de natuur 

een prioriteit en dat houdt in dat goed 

moet worden ingespeeld op problemen 

van klimaatverandering, dus een 

natuurvriendelijk en ecologisch 

verantwoord waterbeheer – bijvoorbeeld 

bij het inrichten van oevers en 

watergangen. Daarbij worden kwetsbare 

planten en dieren beschermd, 

vispassages aangelegd, en invasieve 

exoten verantwoord bestreden.  

Gebiedseigen water moet zoveel 

mogelijk worden vastgehouden en ook 

de waterkwaliteit en het handhaven van 

natuurlijk waterpeil zijn van belang voor 

de instandhouding van, vooral, 

kwetsbare gebieden. Met de 

klimaatverandering is dat een steeds 

belangrijker opgave.  De foto’s 

hieronder illustreren dat. Ze tonen de 

een schrikbarend verschil in 

weerklimaat en waterpeil: de eerste is 

een foto van het Westzijderveld in 

september van 2009, de tweede van 

de Assendelver polder begin oktober 

(!)2018. 

Vervuiling van water moet worden 

bestreden; daarbij geldt dat de 

vervuiler betaalt. Belangrijke 

problemen, zoals vervuiling door 

plastics, lozing van afvalstoffen, 

chemicaliën en medicijnresten moeten 

bij de bron worden aangepakt. Bij de 

rioolwaterzuivering kunnen 

waardevolle stoffen worden 

teruggewonnen en opnieuw in de 

kringloop worden gebracht. Steden 

moeten klimaatvriendelijk worden 

gemaakt door te zorgen voor 

waterberging aan de éne kant en meer 

groen, voor verkoeling, aan de andere. 

De mensen moeten kunnen genieten 

van het landschap, van schaats- en 

vaarroutes, van wandelroutes langs 

schouwpaden. Ook moeten ze de 

cultuurhistorische monumenten, zoals 

oude gemalen bijvoorbeeld, kunnen 

bewonderen. Alleen heel kwetsbare 

natuurgebieden moeten ontzien 

worden. En zwemmen in het water? Dat 

moet mogelijk zijn, tenzij er ernstige 

belemmeringen zijn. En de veilige 

dijken, tenslotte? Ook die zijn onderdeel 

van het bloeiende landschap. 

 

Beschermd natuurmonument “Ham en Crommenije” (1) 
 

De eerste bewoning in het NW deel van 

de Zaanstreek, op de rand van een 

uitgestrekt veengebied, ontstond in de 

IJzertijd. Op meerdere plaatsen zijn 

restanten van Friese woonkernen 

gevonden in Krommenie. In de 

woudpolder zijn twee plaatsen die tot 

Rijksmonument zijn benoemd. Tijdens 

de aanleg van de Noorderham, is er 

naast een opspuitdijk een slachtplaats 

gevonden, op deze plek kwam men vele 

runder-skeletten tegen en ook een soort 

palissade. De boeren kregen 

bescherming van de Romeinen en 

betaalden hen door te handelen met 

dierenhuiden, ook kocht men gebruiks-

voorwerpen van de Romeinen, die 

werden tijdens opgravingen gevonden.  

 

Vanaf het IJ-, Wijkermeer en in die tijd 

de Kil, de Die en andere veenwatertjes 

kon je gemakkelijk het veen 

binnendringen. In deze oevergebieden 

hebben al eeuwen rond het begin van 

de jaartelling mensen gewoond.  

De bewoning was het meest intensief in 

de vroeg Romeinse tijd (0 tot 200 na 

Chr.)  Het gebied was een uitgebreid 

kreken-, waddengebied, dat ook met 

enige regelmaat overstroomde.  

Het wonen werd na de Romeinse tijd 

niet meer mogelijk door een langzaam 

verslechterende grondwaterafvoer en 

het inklinken van het veen.  

 

Vanaf de 8e eeuw ontstond er in het 

gebied een nieuwe kolonisatie periode, 

vanuit de hogere zandgronden aan de 

kust. Het duingebied veranderde, er 

ontstonden nieuwe duinen en er was 

verlies van akkers. 

 

De Crommenije ontstaat in de 12e en 

de 13e eeuw, in de tijd van catastrofale 

watersnoden, zoals vermeld in 

kloosterkronieken. 
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De naam Crommenije komt van het 

Kromme-IJ, oorspronkelijk een 

veenrivier die na een aantal stormen 

ontstond. Wind en water gingen zo 

hevig te keer dat het Wijkermeer een 

verlengstuk kreeg. Deskundigen zijn het 

erover eens dat in diezelfde periode de 

grote meren in het hart van de provincie 

(Beemster, Schermer, Wormer, Purmer, 

Heer- Hugowaard) zijn ontstaan, dit uit 

voordien onbeduidende watertjes. In 

dezelfde periode waarin het 

binnenwater Almere veranderde in de 

Zuiderzee. Er ontstonden kleiafzettingen 

die de overstromingen achterlieten. Eb 

en vloed was diep in Noord-Holland 

merkbaar. 

    Door afdammingen en bedijkingen in 

de periode 12e tot 13e eeuw werd de 

Crommenije vastgelegd, waardoor na 

verlanding en de daaropvolgende 

ontginning de huidige vorm ontstond. 

Het gebied wordt door Staatsbosbeheer 

als Staatsnatuurmonument beheerd. De 

grenzen vallen samen met de 

kadastrale grenzen tussen de 

particuliere eigendommen en de 

Staatseigendommen. Het is de moeite 

waard dit gebied, waar het gehucht 

“Busch en Dam” ontstond, als Cultureel 

Erfgoed te benoemen. In het landschap 

zijn de Nieuwendam en de oude 

waterlopen, de Zuider- en Noorderham 

en de Crommenije duidelijk herkenbaar. 

De middeleeuwse dijkjes meanderen er 

omheen. Het karakter van het gebied 

wordt versterkt door de liniedijk, 

onderdeel van de Stelling van 

Amsterdam. Krommeniedijk bestond 

vroeger uit twee delen, Krommeniedijk 

en Krommeniehorn, met als scheiding 

de watering of indijk, dit oude dijkje is 

verzakt en niet meer herkenbaar. Het 

duidt op een dijkje wat hier al in de 

vroege middeleeuwen aangelegd moet 

zijn geweest. 

    Aan de oevers van deze wateren 

groeien rietlanden en oude 

moerasbossen. Daarnaast zijn er 

graslanden en veenmosrietlanden. 

Dankzij deze uiteenlopende terrein 

typen komen er zeer veel verschillende 

soorten planten en dieren voor. Met 

name de veenmosrietlanden hebben 

een hoge vegetatieve waarde. Er 

komen soorten als zonnedauw en 

enkele orchideeën voor. Daarnaast wijst 

het voorkomen van soorten als de kale 

jonker, moerasviooltje, grote ratelaar, 

rietorchis, heemst, waterpunge, 

aardbeiklaver, zilte rus, heen en ruwe 

bies op het brakke verleden van het 

Oer-IJ. Enkele voorkomende 

vogelsoorten zijn waterral, roerdomp, 

snor, blauwborst, baardmannetje, havik 

en bruine kiekendief. Daarnaast komen 

ook zoogdieren als de bunzing, 

hermelijntjes en de noordse woelmuis 

voor en niet te vergeten meerdere 

soorten vleermuizen.  

Mevrouw Nina Schouten Beheer- en 

Hoofd Dierverzorging wildopvang 

Krommenie (voorheen VOCZ), de 

opvang ligt aan het Natuurmonument, 

men spreekt bij de opvang hun 

verbazing uit, over wat er allemaal 

gebeurt in het Natuurmonument, zo 

blijven wij wel werk houden. Er zijn in 

het gebied dit jaar weer verschillende 

rode- lijst soorten gespot, ook zeldzame 

soorten. Men adviseert ons een 

broedvogel monitoring te laten 

uitvoeren, wat een duidelijk beeld zou 

kunnen verschaffen. 

   Op 29 maart 1984 zijn de gemeenten 

Uitgeest en Zaanstad overeengekomen, 

gelet de natuurbeschermingswet, het 

besluit te nemen om het gebied, dat 

eigendom is van de Staat, aan te wijzen 

als “Staatsnatuurmonument”.  

Het door Staatbosbeheer gevoerde 

beheer is gericht op instandhouding en 

waar mogelijk verhoging van de 

natuurwetenschappelijke- en 

landschappelijke waarde. 

 

Natuur of Commercie 

AM Projectontwikkeling heeft de tender 

Provily Sportpark en Slibkuil doorlopen 

in samenwerking met Staatsbosbeheer, 

Common Affairs, FLUX landscape 

architecture, Arcadis, BAM Energy 

Systems, Kuijs Reinder Kakes, Van der 

Tol en Beaumont communicatie.  

Dit geeft te denken, welke inschrijver 

gaat zover, dat zij al zoveel vooroverleg, 

kosten maken, terwijl zij niet weten of zij 

gekozen worden. In een tijd dat er werk 

in overvloed is. Of is hier wat anders 

aan de hand…. 

  Als je dit leest, dan dringt ook de vraag 

op, gemeente wat was het programma 

van eisen, hadden alle inschrijvers 

toestemming om bijvoorbeeld Staats-

bosbeheer te benaderen en te 

overleggen om het beschermde 

natuurgebied fysiek een plek te geven 

in de omliggende woonwijken. 

Overigens Staatsbosbeheer is niet het 

bevoegd gezag, dat ligt bij de Provincie, 

Zaanstad maakte hier al eerder fouten 

mee. Of is er ander overleg geweest, 

een coupure in de Busch te maken en 

een park aan te leggen in het 

beschermde natuurgebied?  

Zijn alle aannemers hierover ingelicht, 

via een nota van inlichtingen. Immers bij 

een (Europese) aanbesteding heeft elke 

inschrijver hetzelfde startpunt, dient 

over dezelfde informatie te beschikken. 

Van enige aanvraag is bij de Provincie 

niets bekend. Van de verantwoordelijke 

Rentmeester van Staatsbeheer hoor ik 

na enig aandringen, hij belde later 

terug, er is contact geweest in 

Amsterdam, hij kon hierover niets 

meedelen, de verantwoordelijke man is 

op vakantie. Op vragen aan 

Raadsleden komt ook geen antwoord, 

er moet nog in de Raad over besloten 

worden. Ambtenaren geven ontwijkende 

antwoorden, ik wilde bij de ombudsman 

toetsen, of een NDA gebruikelijk is bij 

participatie, een boetebeding van € 

50.000.00 af te spreken. Is hier een 

gemeentelijke regeling voor? De vraag 

hangt nog, 150 dagen van het College. 

    Er wordt gesproken over participatie, 

de burger is een drietal jaren geleden 

middels een inloopavond ingelicht, via 

briefjes konden vragen of opmerkingen 

gesteld worden. Hierna is er geen 

enkele communicatie meer naar de 

burger geweest. De Orkaan toonde dit 

voorjaar nog het oude plan. Een 

“Design en Construct” aanvraag is nooit 

aan de orde geweest, de burger had het 

idee een inschrijving conform het oude 

plan. De bewoners die gevraagd zijn om 

in de participatie plaats te nemen kende 

de nieuwe plannen ook niet, er is 

hierover nooit met wijkbewoners 

gesproken, we zijn overvallen. De 

participanten kunnen niet namens de 

burger gesproken of beoordeeld 

hebben. Omdat de gekozen inschrijver 

ervoor gekozen heeft in te breken in het 

beschermde natuurgebied. Het proces 

heeft niets met participatie te maken. De 

betrokkenheid van de burger is nul. Er 

zit bijvoorbeeld niemand in het overleg, 

waarvoor de plannen consequenties 

hebben, zoals bij bewoners wonend aan 

de Busch, waar de doorgang en het 

parkje komt. 

De bewoners die deelnemen aan de 

participatie, mogen vanaf juni niet over 

de plannen praten, kunnen ook niets 

terugkoppelen, of vragen welke 

consequenties onderdelen van het plan 

hebben voor de buurt. Dan wel te 

overleggen met de buurt, om vast te 

stellen, hoe over het nieuwe plan 

gedacht wordt. 

Rein Wasscher, r@wasscher.nl



  9 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Gevolgen voor fietsers door werk aan Zaanse wegen  
 

In de Zaanstreek wordt aan een aantal 

wegen gewerkt, waar de Fietsersbond 

Zaanstreek de volgende commentaar 

op heeft. 

 

J.J. Allanstraat 

Zaanstad heeft een ontwerp gemaakt 

voor herinrichting van de J.J. 

Allanstraat. Hierin zijn 

fietssuggestiestroken opgenomen. 

Zaanstad stelt dat het niet wenselijk is 

dat er op deze stroken wordt 

geparkeerd, er zijn echter geen 

alternatieve parkeerplaatsen 

beschikbaar voor de bewoners die niet 

op eigen terrein kunnen parkeren.  

De Fietsersbond is hier ongelukkig mee. 

Het leidt tot gevaarlijke situaties als 

fietsers om de auto's heen rijden. De 

J.J. Allanstraat wordt hierdoor 

onveiliger. In steeds meer gemeenten 

wordt binnen de bebouwde kom de 

snelheid bij gemengd verkeer 

teruggebracht tot 30 km/uur, de 

gevolgen van botsingen bij 50 km/uur 

zijn te groot. 

In de J.J. Allanstraat is er extra reden 

om de maximumsnelheid aan te 

passen. Wij pleiten ervoor om de 

maximumsnelheid terug te brengen tot 

30 km/uur, zeker waar parkeren op de 

fietssuggestiestroken is toegestaan. 

 

Zuideinde Oostzaan 

We hebben een steentje bijgedragen bij 

het besluit het Zuideinde als 30-zone in 

te richten. Het werk is aanbesteed, het 

gaat er echt van komen! 

 

Afsluiting Oostzijde 

De Fietsersbond is bij de rechtbank 

Noord-Holland in beroep gegaan tegen 

het verkeersbesluit van Zaanstad om de 

fietsdoorgang bij de Oostzijde onder de 

A8 te sluiten. Als argument wordt 

genoemd de voor fietsers onveilige 

situatie door het vele vrachtverkeer van 

Albert Keijzer en de ZOR. 

De oplossing voor de gevaarzetting 

door de aanwezige fabrieken wordt 

eenzijdig bij de fietser gelegd, terwijl de 

ondernemer daar zelf aan kan 

bijdragen. Als er gemanoeuvreerd wordt 

met vrachtauto’s op de openbare weg, 

is het zíjn verantwoording om voor extra 

veiligheid te zorgen. 

Dit gedeelte van de Oostzijde is een 

rustige, openbare weg waar fietsers 

naar tevredenheid gebruik van maken. 

Het is een relatief snelle en rustige 

fietsroute. De Oostzijde is bovendien 

van cultureel-historische waarde: langs 

de industriewand langs de Zaan lopen 

officiële toeristische fietsroutes. Het is 

belangrijk dat dit deel van de stad goed 

bereikbaar blijft voor fietsers. 

 

Weverstraat Krommenie 

De bewoners zijn ervan overtuigd dat 30 

km/uur de meest veilige inrichting is. 

Voorrang van rechts kan hier toegepast 

worden. De Fietsersbond adviseert. 

 

Fietsstraat in Wormer 

De ventweg van de Rigastraat 

(Koetserstraat en Papiermakerstraat) 

wordt ingericht als fietsstraat. Een grote 

verbetering waar we blij mee zijn. 

We hebben meerdere suggesties 

gedaan om het ontwerp te verbeteren. 

We noemen er twee. 

Bij de rotonde Rigastraat/Rouenweg 

vinden wij de bocht te scherp en nodigt 

de indeling uit tot spookfietsen linksom. 

De verkeerszuilen aan het begin van de 

Bordwalserstraat en het eind van de 

Papiermakerstraat zijn overbodig en 

kunnen gemakkelijk leiden tot 

eenzijdige ongevallen. 

 

AVANT 

De Thorbeckeweg en Kolkweg staan 

geregeld vol met auto’s. Daarom moet 

de doorstroming verbeteren. 

Er is voorgesteld om de Thorbeckeweg 

met een tunnel onder de Wibautstraat te 

laten lopen, deze lastige oversteek 

wordt dan voor fietsers gemakkelijker. 

Daarnaast wordt gedacht aan een 

viaduct over de Kolkweg ter hoogte van 

de Ambacht, er is nu een onopvallende 

voetgangersoversteek. Daardoor 

ontstaat een snelle verbinding van de 

Kerkstraat Oostzaan naar het 

snelfietspad richting Amsterdam. 

Voor gemotoriseerd verkeer komt er 

een aansluiting van de Sluispolderweg 

op de Thorbeckeweg bij de Vlinder. De 

Fietsersbond zal er op toezien dat het 

fietsverkeer vanaf Poelenburg via de 

Vlinder zo veilig mogelijk naar de 

Noorder IJ- en Zeedijk kan en heeft 

mogelijkheden aangedragen. Onder 

meer een fietsbrug over de afrit vanaf 

de Thorbeckeweg 

 

Fietsersbond verliest rechtszaak om 

afsluiting Oostzijde  

 

Zaanstad mag van de rechter de 

Oostzijde bij het viaduct van de 

Coenbrug afsluiten voor fietsers en 

brommers. 

 

Tegen dat besluit had de Fietsersbond 

beroep aangetekend, zij wilden het stuk 

weg bij Albert Keizer en ZOR open 

houden. Maar dat beroep is door de 

rechter verworpen. 

 

De Fietsersbond betoogde dat niet de 

verkeersveiligheid maar de 

economische belangen van bedrijven 

als Albert Keizer, ZOR en Hellingman 

doorslaggevend waren. De 

gedragsanalyse van het fietsverkeer 

was volgens de bond uitsluitend 

gebaseerd op gevoelens van chauffeurs 

en niet op daadwerkelijk gevaarlijk 

gedrag. 

 

De rechtbank is daar niet in 

meegegaan. Zij vindt dat Zaanstad op 

grond van de verkeersveiligheid dit 

besluit mag nemen. Dat de 

gedragsanalyse op cijfers uit 2010 is 

gebaseerd is volgens de rechtbank 

geen probleem 

 Uit de Orkaan (www.deorkaan.nl)

De Verneemspaak Zaanstreek 

De Fietsersbond komt op voor de belangen van fietsers en 
zet zich in voor meer en betere fietsvoorzieningen. 
Secretariaat: Sonja Puhl, tel. 06-29 10 88 92 
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KONINKLIJKE NEDERLANDSE NATUURHISTORISCHE VERENIGING 

 

De KNNV is een vereniging voor veldbiologie die natuurstudie, natuurbeleving en natuurbescherming wil  

bevorderen. Kernwoorden als duurzaamheid en biologische diversiteit staan hoog in het KNNV-vaandel.  

De KNNV biedt natuur- en milieueducatie d.m.v. lezingen, excursies, cursussen, kampen en reizen.  

De KNNV heeft veel actieve werkgroepen en een eigen uitgeverij. 

E-mail KNNV afdeling Zaanstreek: secretaris@zaanstreek.knnv.nl 

 

Akkerrand Wijkermeer 
 
Na onze eerste poging, drie jaar 

geleden, toen we de 140 meter lange 

en 2.50 meter akkerrand inzaaiden, 

gaan we nu deze vervangen, op deze 

plek, door een akkerrand van 140 meter 

en 4 meter breed. Ook het hek gaan we 

vervangen door een hek dat de 

schapen moet weren van de akkerrand. 

De 4 meter is nodig om de loonwerker 

het "schonen" van de Kil te laten doen. 

We gaan opnieuw inzaaien omdat na 

drie jaar de rand vergrast en het riet 

oprukt. Er is nu gespit, omdat het pure 

klei is in de Wijkermeer en daarna de 

vorst zijn werk kan doen. Als dat 

gebeurd is gaan we zoveel mogelijk de 

graspollen en de rietwortels verwijderen. 

Hoe zijn de eerste jaren verlopen van 

de akkerrand? De patrijs en de gele 

kwik hebben we al waargenomen maar 

de veldleeuwerik heb ik nog niet in de 

buurt gehoord. Wat niet heel 

verwonderlijk is volgens de 

vogelbescherming, omdat deze soort 

sinds 1960 met 95% afgenomen is. 

Slachtoffer van de intensieve landbouw 

in dit gebied. Wel hadden we ook al 

veel bezoek van vlinders, insecten,  

muizen en ratten, en dus ook van 

roofvogels. 

De vegetatie was drie jaar geleden 

redelijk goed aangeslagen, maar 

doordat er schrikdraad was geplaatst 

waar geen "prik" op stond en later door 

het plaatsen van een te licht hekwerk, 

was er veel vraat door de schapen. 

Dus het wordt spannend. 

Waar we ook aan werken is een breder 

draagvlak voor dit project. Zo zijn we 

met de vogelwacht, met KNNV en 

mensen van Het Groene Buitenland 

bezig om ervoor te zorgen dat ze zich 

mee inzetten voor dit project. Daarom 

hebben we 8 maart Walter Menkveld 

van Water, Land en Dijken, uitgenodigd 

om o.a. over akkerranden wat te 

vertellen zodat we meer gaan leren over 

het ‘hoe en waarom’. 

We houden u op de hoogte en als u 

geïnteresseerd bent, neem dan contact 

met ons op. Voor nu alvast: veel 

natuurbeleving gewenst, ook in de 

winter, en straks in het voorjaar. 

 Ton Smit

 Een winterwandeling wordt een speurtocht  
 

Tussen Kerst en Oud en Nieuw wordt 

ieder jaar door de Floron de eindejaars 

plantenjacht georganiseerd. Het is de 

bedoeling in die periode een uur te 

wandelen in je eigen omgeving en op 

zoek te gaan naar planten die nog in 

bloei staan. Op de website van Floron 

kunnen de waarnemingen gemeld 

worden.  

 

In de Zaanstreek is er op verschillende 

plaatsen gewandeld. In Westerkoog 

gebeurde dat op zondag 30 december 

2018. De start was bij de parkeerplaats 

op de Molenwerf.  

Daar zijn meteen al de eerste bloeiende 

planten te zien. Je moet er wel even 

voor door de knieën, want de planten 

zijn vaak klein, de bloemen nog kleiner. 

Ze staan tussen de stoeptegels, in de 

goot langs de stoepbanden en aan de 

voet van de boompjes. Er staat er dan 

niet één, maar je vindt tientallen.  

 

Klein kruiskruid (Senecio vulgaris) en 

Straatgras (Poa annua) openen de lijst.  

Daarna stond een eenzame Zandraket 

(Arabidopsis thaliana) op een randje bij 

een brug te bloeien.  

Langs de sloten en tussen de struiken 

was vaak Gewone melkdistel (Sonchus 

oleraceus) in bloei te zien. De gele 

paardenbloemachtige bloemen vallen in 

deze tijd van het jaar wel op.  

Op veel plaatsen staan bescheiden 

plantjes van de Paarse dovenetel 

(Lamium purpureum) onopvallend te 

bloeien. Ook Vogelmuur (Stellaria 

media) en Veldereprijs (Veronica 

arvensis) zie je op veel plaatsen, maar 

om de bloemen te vinden moet je wel 

laag bij de grond tussen het groen 

zoeken.  

-Buurtbewoners staan je dan wat 

achterdochtig aan te kijken-.  

 

In de beschutting van een flat hebben 

enkele exemplaren van de Stinkende 
Klein kruiskruid  

Gewone melkdstel  

Zandraket  

Straatgras 
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Gouwe (Chelidonium majus) nog een 

gele bloem.  

Langs het buitenpad van de wijk zie je 

nog bloeiende Reukeloze kamille 

(Tripleurospermum maritimum)  

en Akkerdistel (Cirsium arvense) staan.  

Door het zachte weer zijn opvallend 

veel planten doorgegaan met bloeien. 

Als je er op gaat letten zijn er ook in 

deze tijd van het jaar nog steeds veel te 

vinden. De volledige lijst van de 

wandeling bevat 22 soorten. Maar 

elders in het land zijn nog veel meer 

bloeiende soorten gevonden.  

 

Op de website van Floron 

https://www.floron.nl/plantenjacht wordt 

dit als resultaat gemeld: 

 

Ontvangen lijsten: 1130 

Ontvangen waarnemingen: 18465  

Aantal deelnemers: 633 

Aantal Plantensoorten in bloei: 537 !! 

 

In de tabel de Floron Top-20 van 

bloeiende planten, het aantal 

waarnemingen, W= gezien op de 

Westerkoogwandeling: 

 

Madeliefje 869 W 

Straatgras 839 W 

Vogelmuur 808 W 

Klein kruiskruid 807 W 

Herderstasje 792 W 

Paarse dovenetel 712 W 

Duizendblad 670 W 

Paardenbloem 662 W 

Kropaar 524 

Gewone melkdistel 492 W 

Tuinwolfsmelk 480 W 

Kleine veldkers 320 

Witte dovenetel 308 W 

Canadese fijnstraal 290 

Jakobskruiskruid 252 

Reukeloze kamille 237 W 

Klein streepzaad 235 

Boerenwormkruid 233 

Harig knopkruid 215 

Gewone hoornbloem 207 

 

Andere plantensoorten die verder op de 

Westerkoogwandeling nog in bloei 

gezien zijn: 

 

Akkerkool (Lapsana communis),  

Kaal knopkruid (Galinsoga parviflora), 

Gewone raket (Sisymbrium officinale), 

Peen (Daucus carota), Gewoon 

biggenkruid (Hypochaeris radiata) en 

van de tuinplanten: Forsythia, Viool en 

Campanula. 

 

Naar planten kijken is zo ook in het 

winterseizoen een leuke bezigheid, en 

het zoeken naar zoveel mogelijk 

verschillende bloeiende soorten maakt 

van een wandeling zo een spannende 

speurtocht.  

 

Cor Wouda

 

 

ZAANSE ENERGIE KOÖPERATIE 

De Zaanse Energie Koöperatie (ZEK) is een door vrijwilligers gedreven coöperatieve vereniging zonder 

winstoogmerk die duurzame energie propageert in de Zaanstreek. Hoofddoelstelling van de ZEK is: "elk huis in 

de Zaanstreek klimaatneutraal". De ZEK stimuleert de inzet van duurzame energie door middel van 

ondersteuning van duurzame projecten en ontplooit ook eigen initiatieven op dit gebied. De Zaanse Energie 

Koöperatie doet behalve aan wind ook aan zonne-energie en verkoopt onder de naam ‘Zaanse Energie’ nu zijn 

eigen opgewekte duurzame energie aan leden en andere belangstellenden (binnen en buiten de Zaanstreek). 

www.zaanse-energie-kooperatie.nl 

 

In 2018 duurzame energie voor 100 Zaanse huishoudens 
 

Vorig jaar is er in de Zaanstreek via de 

ZEK (Zaanse Energie Koöperatie), met 

twee zonnedaken en twee windturbines, 

300.000 kWh opgewekt. Omgerekend 

naar een gemiddeld verbruik per 

huishouden van 3.000 kWh, is er voor 

100 Zaanse huishoudens duurzame 

energie vanuit de Zaanstreek opgewekt. 

 

Landelijk wordt er voor 140.000 

huishoudens duurzame energie via 

coöperaties opgewekt. En er zijn maar 

liefst 70.000 Nederlanders lid van een 

lokale energie coöperatie. Wil je ook 

meedoen?  

In de Zaanstreek zijn er ruim 250 ZEK-

leden en we zoeken er nog meer!  

Neem a.u.b. contact op met 

info@zaanse-energie-kooperatie.nl. Als 

je lid wordt kun je volgend jaar mee-

investeren in een nieuw zonnedak in de 

Zaanstreek en/of kunnen we ook jouw 

huis voorzien van Zaanse energie! Je 

kunt lid worden door eenmalig € 50,- in 

te leggen (is opvraagbaar bij 

beëindiging van het lidmaatschap) en 

een jaarlijkse contributie van € 10,-. 

 

De ZEK, voor duurzame energie in de 

Zaanstreek 

 

Het nieuwste dak van de white ranch in 

Assendelft met 442 zonnepanelen.

Akkerdistel  

Reukloze kamille  

Akkerkool 
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BIJZONDERE BOMEN IN DE ZAANSTREEK 

In deze rubriek willen we aandacht schenken aan een aantal bijzondere bomen welke in onze directe omgeving te vinden zijn. 

Een aantal daarvan heeft een bijzondere betekenis. Daar zijn bijvoorbeeld de herdenkingsbomen of jubileumbomen, die geplant 

zijn in de openbare ruimte of in een voortuin, of er zijn bomen die onze aandacht verdienen, vanwege hun bijzondere soort. 

Maar lang niet alle bomen zijn bij ons bekend. Wij zouden het op prijs stellen als U ons wilt helpen door deze bomen bij ons te 

melden. Stuur de informatie naar KMZ of mail KMZ (KMZ@dds.nl) of naar Monique Zonneveld: m.zonneveld28@upcmail.nl.  

 

 Lijsterbes (Sorbus aucupária)  
 

Een lijsterbes is van verre te herkennen aan zijn stijve rechte 

takken die allemaal uit één punt schijnen te komen en recht 

omhoog wijzen. Aan het eind van de twijgen in de winter 

vallen de grote eindknoppen op. Deze zijn leerachtig slordig 

behaard en hebben een glanzende bruine kleur. Stam; die 

geleidelijk 

overgaat naar een 

groot aantal 

omhoog lopende 

takken. 

Blad; gezaagd en 

veernervig 

samengesteld met 

15 langwerpige 

blaadjes van 5cm 

lang. 

Bloem; scherm-

bloemig bloeit in 

de maand mei. De 

schors is glad. 

Vrucht; bessen zijn in augustus - september prominent 

aanwezig. Bevatten zoetstof sorbitol en alternatief voor suiker. 

De bessen bevatten veel vitamine C en smaken echter wrang, 

maar er is goed jam of drank van te maken. De spreeuwen, 

lijsters, merels, koperwiek en kramsvogel zorgen er voor dat 

ze snel van de boom verdwijnen ze zijn dol op deze vruchten 

in twee dagen kan een boom hele maal leeg geplukt zijn. Van 

daar de naam lijsterbes. Ook zorgen de vogels voor 

verspreiding van de zaden, door middel van hun uitwerpselen. 

Door de inwerking van het maagzuur in het darmkanaal van 

de vogels ontkiemt het zaad gemakkelijker, maar komt niet 

vaak tot volwassenheid.  

De lijsterbes is overal te vinden in parken tuinen en als 

straatboom, maar ook als pioniergewas in veengebieden in 

trilveen en veenmosrietland. 

 

De foto’s zijn van de lijsterbes in de Kalverpolder vanaf de 

brug vanaf het Schanszichtpad bij het plas-dras gebied.  

Een boom waar niet aan gesnoeid is met andere woorden:  

“hij is in natuurlijke staat”.

 


